


I N F O R M A C J E I K R O N I K A 

OSMIOLECIE DZIAŁALNOŚCI RADY NAUKOWO-EKONOMICZNEJ 
PRZY PREZYDIUM WRN 

Rada Naukowo-Ekonomiczna przy 
Prezydium Wojewódzkiej Rady Naro-
dowej w Warszawie powołana została 
w czerwcu 1957 r. jako organ dorad-
czy i opiniujący Prezydium WRN 
w sprawach ekonomicznych i techni-
czno-ekonomicznych oraz organ koor-
dynujący pracę wszystkich towarzystw, 
rad i komisji naukowych działających 
w województwie. 

W ciągu 8-letniej działalności Rady 
Naukowo-Ekonomicznej na czoło j e j 
prac wysuwały się zagadnienia nastę-
pujące: 

— inicjowanie i ocena prac na-
ukowo-badawczych o problematyce 
gospodarczej dotyczącej woj. warszaw-
skiego; 

— opracowanie niektórych wa-
żniejszych problemów technicznych 
i społecznych; 

— opiniowanie planów regional-
nych, powiatowych oraz długofalo-
wych i perspektywicznych planów 
woj. warszawskiego; 

— inicjowanie stosowania w gos-
podarce województwa zdobyczy nau-
kowo-technicznych oraz wskazywanie 
metod i sposobów przenoszenia i upo-
wszechniania osiągnięć technicznych — 
przodujących w tym zakresie zakła-
dów i instytucji; 

— zgłaszanie wniosków do pla-
nów pracy naukowo-badawczych wy-
ższych uczelni i instytutów, jak również 
proponowanie sposobu i zakresu wy-

korzystania wyników pracy wyższych 
uczelni i instytutów naukowych przez 
jednostki organizacyjne Prezydium 
Woj. Rady Narodowej; 

— opiniowanie i opracowanie na 
zlecenie Prezydium WRN innych za-
gadnień dotyczących gospodarki wo-
jewództwa. 

W skład Rady wchodzą wybitni 
naukowcy, profesorowie wyższych 
uczelni warszawskich, w szczególności 
Politechniki Warszawskiej, Szkoły Głó-
wnej Planowania i Statystyki, Szkoły 
Głównej Gospodarstwa Wiejskiego, jak 
również pracownicy naukowi szeregu 
instytutów naukowo-badawczych Pol-
skiej Akademii Nauk. Praca w Radzie 
Naukowo-Ekonomicznej nosi charakter 
społeczny. 

Prezydium Woj. Rady Narodowej 
powołało 3-krotnie na przewodniczą-
cego Rady Naukowo-Ekonomicznej 
prof. dra Jerzego Kwejta, na zastępcę 
przewodniczącego prof. dra Stanisła-
wa Berezowskiego. 
Członkowie Rady pracują w siedmiu 
sekcjach: 

1. planowania regionalnego 
2. przemysłu 
3. rolnictwa 
4. gospodarki wodnej, techniki sa-

nitarnej, zdrowia i terenów zielonych 
5. inwestycji i budownictwa 
6. komunikacji 
7. obrotu towarowego. 
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W oparciu o przyjęte główne kie-
runki swojej działalności Rada Nauko-
wo-Ekonomiczna opierała swą pracę 
na rocznych planach pracy, które za-
wierały główne problemy ekonomiczne 
i techniczno-ekonomiczne, wynikające 
z potrzeb Prezydium WRN i jego pla-
cówek. Najważniejszym zagadnieniem 
Rady Naukowej było ustalenie na na-
ukowych podstawach prawidłowych 
kierunków rozwoju gospodarczego woj. 
warszawskiego. W związku z tym Rada 
rozpracowała szereg problemów, któ-
rych realizacja wpłynie niewątpliwie 
na przyspieszenie rozwoju gospodar-
czego województwa oraz lepszego za-
spokojenia potrzeb bytowo-kultural-
nych mieszkańców. Można przykłado-
wo wymienić zagadnienia, którymi 
zajmowały się poszczególne sekcje 
Rady: 

S e k c j a p l a n o w a n i a r e g i o -
n a l n e g o (przewodniczący prof. dr 
St. Berezowski) rozpatrywała metody 
opracowania sieci osadniczej w woj. 
warszawskim, jak również plan zagos-
podarowania przestrzennego regionu 
podwarszawskiego. Z inicjatywy sekcji 
wykonane zostało przez inż. J . Smo-
gorzewskiego opracowanie pt. „Zagos-
podarowanie doliny Bugu" z uwzględ-
nieniem budowy zapory wodnej. Opra-
cowanie to stanowi cenny dokument 
i będzie wykorzystane w realizacji pla-
nu perspektywicznego rozwoju powia-
tów wschodnich woj. warszawskiego 
oraz sąsiadujących z nimi powiatów 
białostockiego i lubelskiego. Sekcja 
pracowała również nad zagadnieniem 
zagospodarowania rejonu Góra Kalwa-
ria—Warka—ujście Pilicy, rozwoju go-
spodarczego woj. warszawskiego, ze 
szczególnym uwzględnieniem problemu 
uprzemysłowienia, oraz zapoczątkowa-
ła prace nad koncepcją rozwoju powia-
tu przasnyskiego. 

S e k c j a p r z e m y s ł u pod prze-
wodnictwem prof. dra J . Kwejta, a na-

stępnie doc. dra E. Bischoffa rozpa-
trywała m. in. takie zagadnienia, jak: 
perspektywy rozwoju przemysłu ma-
teriałów budowlanych, rozwój rze-
miosła na terenie woj. warszawskiego, 
aktywizacja bazy surowców dla prze-
mysłu owocowo-warzywnego, rozwój 
przemysłu skórzano-obuwniczego, prze-
mysłu mleczarskiego oraz przemysłu 
drzewnego. 

S e k c j a r o l n i c t w a pod prze-
wodnictwem prof. dra F. Dziedzica 
rozpatrywała szereg ważnych zagad-
nień rozwoju rolnictwa województwa, 
a w szczególności: rozwoju hodowli 
bydła i bazy paszowej, organizacji sku-
pu i przerobu mleka, organizacji go-
spodarki rolnej, perspektyw rozwoju 
produkcji rolnej, ogrodnictwa oraz 
melioracji wodnych. 

S e k c j a g o s p o d a r k i w o d -
n e j , t e c h n i k i s a n i t a r n e j , 
z d r o w i a i t e r e n ó w z i e l o n y c h 
pod przewodnictwem prof. dra Z. Ru-
dolfa zajmowała się m. in. zagadnienia-
mi: regulacji środkowej Wisły, zanie-
czyszczeń przez przemysł rzeki Narwi 
i Bzury, rozwoju gospodarczego regio-
nów województwa na tle bilansu wo-
dnego, zagospodarowania i ochrony 
przyrody Puszczy Kampinoskiej, 
analizy gospodarki wodno-ściekowej 
w miastach woj. warszawskiego, w ra-
mach którego dokonano oceny podno-
szenia rozwiązań planowej rozbudowy 
urządzeń wodociągowych w Nowym 
Dworze, stanu sanitarnego na terenie 
woj. warszawskiego, ze szczególnym 
uwzględnieniem poziomu stanu sani-
tarnego wsi, założeń produkcji płyt 
spilśnionych w Małkini, koncepcji tu-
rystycznego zagospodarowania obsza-
rów przyległych do Zalewu Zegrzyń-
skiego, zasobów wód wgłębnych 
w Płońsku, rozwoju terenów zielonych 
na obszarze województwa ze szczegól-
nym uwzględnieniem uzdrowiska 
Otwock, lokalizacji oczyszczalni ście-
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ków w Warce i Ciechanowie, rozwoju 
wypoczynku i turystyki w regionie 
warszawskim. 

S e k c j a i n w e s t y c j i i b u -
d o w n i c t w a pod przewodnictwem 
dra E. Kuminka zajmowała się w 
szczególności: analizą zabezpieczenia 
realizacji planu inwestycyjnego, ze 
szczególnym uwzględnieniem budow-
nictwa mieszkaniowego, analizą zaso-
bów budownictwa wiejskiego, opinio-
waniem programu rozwoju sieci przed-
siębiorstw budowlanych oraz opinio-
waniem opracowania dotyczącego 
analizy materiałów powszechnej in-
wentaryzacji i zapotrzebowania na 
materiały w nowym budownictwie. 

S e k c j a k o m u n i k a c j i pod 
przewodnictwem prof. dra T. Mazur-
ka rozpatrywała zagadnienia: powią-
zanie układu komunikacji Warszawy 
z układem województwa, perspektywy 
rozwoju komunikacji na terenie woj. 
warszawskiego, budowy mostu drogo-
wego na Wiśle pod Wyszogrodem, 
kierunki działania organów drogowych 
rad narodowych w zakresie rozwoju 
nowoczesnych i ekonomicznie uzasad-
nionych metod budowy dróg lokalnych, 
bezpieczeństwa ruchu na drogach woj. 
warszawskiego, kolei dojazdowych w 
regionie podwarszawskim. 

S e k c j a o b r o t u t o w a r o w e -
g o pod przewodnictwem prof. dra 
K. Boczara wzięła na swój warsztat 
takie sprawy, jak: współpraca prze-
mysłu z handlem i formy oddziaływa-
nia na produkcję w przemyśle, rozwój 
magazynów hurtu w regionie warszaw-
skim w planie perspektywicznym, han-
dlowa obsługa rolnictwa. 

Niezależnie od wyżej wskazanych 
zagadnień Rada Naukowo-Ekonomicz-
na wykonała dużą ilość większych 

i poważnych opracowań, z których 
przykładowo wymienić należy: korefe-
rat do planu pięcioletniego rozwoju 
gospodarczego woj. warszawskiego w 
latach 1961—1965 wraz z opracowania-
mi szczegółowymi: przemysłu (prof. dr 
Jerzy Kwejt), przemysłu rolno-spożyw-
czego (dr T. Cymer), rolnictwa (prof. 
dr F. Dziedzic), budownictwa mieszka-
niowego (dr E. Kuminek), komunika-
cji (prof. dr T. Mazurek), gospodarki 
wodnej (mgr Z. Tyszka), gospodarki 
komunalnej (mgr H. Koplewicz), zdro-
wia (dr St. Swital), zagospodarowania 
wsi w wodę (prof. dr Z. Rudolf). 

Poszczególne opracowania zostały 
przekazane zainteresowanym wydzia-
łom PWRN i WKPG i stały się pod-
stawą do opracowania planu pięciolet-
niego dla woj. warszawskiego. 

Autorzy opracowań, oceniając wy-
tyczne planu, zakwestionowali nie-
które kierunki rozwoju, zwrócili uwa-
gę na konieczność poprawienia usta-
lonych proporcji w nakładach inwe-
stycyjnych, na potrzebę rozszerzenia 
i uzupełnienia ocenianego programu 
dodatkowymi analizami i badaniami. 
I tak np. zalecili dokonanie powtórnej 
analizy bilansu siły roboczej, hipotezy 
pieniężnych dochodów i wydatków lu-
dności, struktury masy towarowej, ob-
rotów detalicznych według podziału 
na artykuły przemysłowe i spożyw-
cze itd. 

Oceniając program rozwoju bu-
downictwa mieszkaniowego w mieście 
i na wsi, zwrócono uwagę m. in. na 
kierunki i metody szczegółowej anali-
zy istniejącego stanu zasobów mie-
szkaniowych w oparciu o techniczną 
inwentaryzację budynków mieszkal-
nych, jak również na ustalenie progra-
mu kapitalnych remontów. 

Z innych opracowań Rady Nauko-
wej dla potrzeb województwa wymie-
nić można: problem rozwoju gospo-
darczego na tle bilansu wodnego z 
uwzględnieniem wód powierzchnio-
wych, badanie efektywności meliora-
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cji na użytkach zielonych w pow. Żu-
romin, celowość utrzymania i moder-
nizacja kolei wąskotorowych, opraco-
wanie bilansu eksploatacyjnego wód 
czwartorzędowych. 

Szczególne znaczenie dla powiąza-
nia nauki z praktyką, dla ożywienia 
badań naukowych i pogłębienia znajo-
mości problematyki gospodarczej w te-
renie posiadają organizowane przez 
Radę Naukową wyjazdowe sesje nau-
kowe w większych ośrodkach regio-
nalnych woj. warszawskiego. Tego ro-
dzaju sesje organizowane były m. in. 
w Płocku, Ostrołęce, Siedlcach. 

Celem sesji naukowej w Płocku 
była z jednej strony ocena dotychcza-
sowych przeobrażeń zachodzących w 
mieście i w rejonie Płocka na skutek 
budowy Mazowieckich Zakładów Rafi-
neryjnych i Petrochemicznych. Na 
wspomnianej sesji wygłoszono kilka 
referatów. Prof. dr Jerzy Kwejt omó-
wił m. in. problemy techniczno-ekono-
miczne związane z budową zakładów 
petrochemicznych oraz koncepcję prze-
strzennego rozmieszczenia sił wytwór-
czych w regionie płockim. 

Ważnym problemem dla woje-
wództwa jest rozwój gospodarczy zie-
mi kurpiowskiej, przynajmniej do 
przeciętnego poziomu woj. warszaw-
skiego, a wymaga to wszechstronnego 
i kompleksowego rozwoju wszystkich 
dziedzin działalności na tym terenie. 
W tym celu Rada Naukowo-Ekonomi-
czna przeprowadziła szereg badań, do-
konała oceny stanu zagospodarowania 
ziemi kurpiowskiej oraz w oparciu 
o dotychczasowe wyniki badań nauko-
wych ustaliła wstępne kierunki roz-
woju, wysuwając wiele nowych kon-
cepcji i problemów na sesji naukowej 
w Ostrołęce. Na konferencji tej omó-
wiono szeroko zarówno zagadnienia 
gospodarcze rozwoju Kurpiowszczyzny, 
a w szczególności przemysłu i rolni-
ctwa, jak i zagadnienia społeczno-kul-
turalne, m. in. szkolnictwa, sztuki kur-

piowskiej i ciekawej, a nie dość zna-
nej historii tego regionu. 

Szereg elementów składa się na kon-
cepcję ostrołęcko-łomżyńskiego pod-
okręgu przemysłowego, aktywizują-
cego cały region kurpiowski. Mimo że 
dziś jeszcze dość oddalona, koncepcja 
ta zawiera wiele interesujących mo-
mentów z punktu widzenia obu woje-
wództw. 

Rada Naukowa dla rozszerzenia 
zakresu prac badawczych i włączenia 
szerokiego grona naukowców do je j 
działalności nawiązała współpracę z 
wyższymi uczelniami i instytutami nau-
kowymi. Współpraca ta polega na 
podejmowaniu przez katedry i in-
stytuty tematów związanych z życiem 
gospodarczym i kulturalnym woj. 
warszawskiego oraz na uwzględnieniu 
również tych tematów przy pisaniu 
prac magisterskich i doktorskich. 

W pracy Rady Naukowo-Ekono-
micznej dużo uwagi poświęca się rów-
nież sprawie przydatności praktycznej 
zleconych opracowań do prac plani-
stycznych. 

W ramach tej krótkiej informacji 
niemożliwe jest podanie całokształtu 
działalności Rady Naukowej ani poda-
nie nawet wszystkich zasadniczych 
wniosków wyciągniętych przez 8 lat 
przez Radę i opiniowanych prac 
przedłożonych WRN. 

Wnioski wyciągnięte przez Radę 
Naukowo-Ekonomiczną odnośnie do 
wieloletnich planów rozwoju woje-
wództwa stanowiły podstawę dokona-
nia oceny osiągnięć i przemian, jakie 
miały miejsce na Mazowszu, Kurpiach 
i Podlasiu w okresie dwudziestolecia 
władzy ludowej oraz stanowiły pod-
stawę do przedyskutowania koncep-
cji i kierunków dalszego rozwoju wo-
jewództwa na sesji naukowopopular-
nej odbytej 30 listopada 1964 r. w 
Mińsku Mazowieckim. 

Materiały z tej sesji zostały umie-
szczone w niniejszym tomie. 


